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B¿kkszentkereszt



ĂAzok,akiket az Đra szeml®lŖdŖ®letre

h²vottmeg, naponta meg¼jul·ºrºmmel

nyilv§n²ts§kki odaad§sukatIstennek ®s

¿nnepelj®kazt a szeretetet,amellyelaz Atya

szereti a vil§got,aki minket teremtett,

megv§ltott,®segyed¿laz Ŗirgalm§b·l

¿dvºz²tenifog".

(TORReg. 3,9).



1.IrgalmasIstenkezdem®nyez®se=> SZĉV=>

hit =>l§t§s=>

2.m®lyebbbel§t§s: Ki azĐr,®ski vagyok®n?

=>bŤnbel§t§sa=>

3.megt®r®s=>bŤnb§nat=>megtisztul§s=>

4.megbocs§t§s=>

5.kiengesztelŖd®s/kib®k¿l®s=> gy·gyul§s=>

EG£SZ-s®g/¿dvºss®g/sz²ne-l§t§s.

...£sez a fenti 5 pontspir§lszerŤm®ly¿l®ssel

ism®tlŖdhethal§lig.



1. 

Kezdetbenvolt... Isten irgalma! Ez a Teremt®s

Forr§saïegyed¿lebbŖl®l¿nk!ĂIstentFia hal§la

kiengesztelte akkor, amikor m®gellens®gek

voltunkò(R·m5,10) =>

A teremt®sbenlevŖkinyilatkoztat§s®saz Ige

hall§saHIT-re, £BRED£S-re vezet (a mi

teremtm®nyir®sz¿nkm§rcsak kºvetkezm®ny,

v§lasz!). Mivel tal§lkoztamezzel az irgalommal,

az abszol¼tingyenesmegbocs§t§ssal=> a hit

SZEM-et ad a l§t§sra, megnyitja a szemet,

fel®breszt,be§ll²tjaahelyesf·kuszt.



ĂIstenirgalmass§gaolyankonkr®tval·s§g,mint

egy aty§®®sany§®, akik sz²v¿km®ly®ig

megindulnakgyermekeik®rt. A bensŖbŖlfakad,

melynek ºsszetevŖia gyºng®ds®g®saz

egy¿tt®rz®s,az eln®z®s®sa megbocs§t§s.

Amikor J®zusl§ttaaz ŖtkºvetŖf§radt,

kimer¿lt,csal·dott®sgazd§tlansokas§got,a

sz²vem®ly®bŖlegy¿tt®rzettvel¿k(vº. Mt 9,36).
(Ferencp§pa: MisericordiaeVultus (AzIrgalmass§gArca)6. 8.)



Irgalom => h®ber¿l rahamim

= anyaºltºbbes sz§mban. 



SZĉV

Ýa Biblia ®rz®sek elŖid®z®s®re sz·l²tana fel, 

amikor SZĉVBŕL val· megbocs§t§sra, 

h§l§ra, hitre, rem®nyre, szeretetre 

(ellens®g® is), bizalomra, ºrºmre, 

b®kess®gre, szabads§gra, nyitotts§gra, 

el®gedetts®gre, b§tors§gra, bizonyoss§gra 

h²v? 

Ý Igaz, hogy mindegyik megjelenhet a 

pszich®s²kj§n is (®rz®sk®nt), §m ezek 

elsŖsorban spiritu§lisval·s§gok. 



A kºznyelvbenezek §ltal§ban®rz®seknek

felelnek meg,ez®rtjºv¿nkzavarba,amikor

Istenszavaitt ®smostpl.kiengesztelŖd®stk®r

tŖl¿nk.

Isten azonbannem®rz®sresz·l²tfel, hanem

dºnt®sre,elkºtelezŖd®sre,felelŖss®gv§llal§sra

h²v.

Ez kih²v§s! 



Hasznos lehet benn¿nk k®t s²k 

megk¿lºnbºztet®se: 

az®rz®sek®®sasz²vbeligondolatok®/dºnt®sek®.

Tekints¿k most az embert ¼gy, 

mint a tengert: a felsz²n haj·k, 

szelek ®s m§s k¿lsŖ hat§sok 

§ltal felkorb§csolhat· ï

hull§mai az £RZ£Seket

jelentik, m²g a tenger 

zavartalan/-hatatlanm®ly®nek 

nyugalma a SZĉVs²kja. 



A sz²vkºznapisz·haszn§latunkbanaz

®rzelmi®lethezkapcsol·dik. A

Kinyilatkoztat§sszerint viszont a sz²vaz

ember tudatos, ®rtelmes®s szabad

szem®lyis®g®neka forr§sa,dºntŖ

v§laszt§sainakhelye. Az emberĂbensejeò,

aholfelelŖss®getv§llal,megny²likIstennek,

vagy bez§rulelŖtte. Isten titokzatos

cselekv®s®neka sz²ntere. Mind azč-, mind

az Đjszºvets®gszerint az embersz²v®ben

tal§lkozikIstennel.



Isten Ăkif¿rk®szia tengerm®lys®g®t®saz

embereksz²v®t.ò(Sir 42,18) Az ig®tk®szs®ges

sz²vvelkell befogadni (Lk8, 15), Istent eg®sz

sz²vbŖlkell szeretni (Mt22, 37), testv®r¿nknek

sz²v¿nkm®ly®bŖlkell megbocs§tani(Mt18, 35).

A sz²vembenhozhatok®let-dºnt®seket,itt

fakad az ®lethezval·hozz§§ll§som,a

hitvall§som.



Ferencp§pabull§j§banaz irgalmass§gotalapvetŖ

tºrv®nynektartja,Ăamelymindenembersz²v®benott

lakik, aki Ŗszint®ntekint a testv®rre,akivel az®let

¼tj§ntal§lkozik.ò
Ferencp§pa: MisericordiaeVultus (AzIrgalmass§gArca) 2.

XVI . Benedek p§paA hit kapuja c. apostoli

level®benarratan²t,hogy a hit tartalm§nakismerete

nem elegendŖ,ha a sz²vet ïa szem®lyhiteles

szent®ly®tïnem nyitja meg a kegyelem, amely

szemetad arra, hogy m®lyrel§sson®smeg®rtse,

mirŖlsz·lval·j§banIstenhirdetettszava.
XVI . Benedekp§paaPortafidei (A hit kapuja)c. apostolilevele10.



A kiengesztelŖd®salapja nem ®rz®s, hanem

fel®bred®s,l§t§s®s¼jbelsŖhozz§§ll§s. Azazsz²vem

dºnt®seibefoly§solj§kaz ®rzelmi®lets²kj§tis,

kisug§rzikodaaz,amiam®lybentºrt®nik.

Ha rendszereskis hitvall§sokkalgyakorlom, hogy

sz²vembŖs®geegyreink§bbJ®zuslehessen,akkor

megsz·lal§saim®sm§smegnyilv§nul§saimezt

fogj§kt¿krºzni:Ăasz²vbŖs®g®bŖlsz·lasz§jò

(Lk 6, 45b)

Sz²v-imajelentŖs®ge! 



B§rmilyen®rz®sttapasztalokis magamban(l§sda

tengerfelsz²n®t,hull§mait),nem vagyokkºtelesazok

szerintviselkedni,besz®lni,gondolkodniïez emberi

m®lt·s§gomhoztartozik. IstentŖlkapottszabads§gom,

hatalmamvanuralkodnifelett¿k,azazgyŖzni.

Nem vagyok kiszolg§ltatva ®rz®seimnek, 

sem m§sok ®rz®seinek. 



A helyzet nyitja (KULCSa) teh§tnemk²v¿l

van, hanembel¿l. Istenre figyelek, ŕ van a

kºz®ppontban,nemasaj§t®rz®seim.

M§rnem magamb·lindulok ki (Ămindenki

mag§b·lindul kiòalapon), hanem a

kinyilatkoztat·IstenbŖl. A NyolcBoldogs§gis

erre tan²t. ĂBoldogok,akik s²rnaké akik

szomor¼akéakik®hesekéò(Mt5, 3-12).



2. M®lyebb bel§t§s



A sz²vemmegsz·l²t§saut§nm®lyebb

bel§t§sra jutok: Ki vagy Te, Uram, ®ski

vagyok®n?(Assisi Szt. Ferenc) => jobban

l§tom,hogy ki az Isten,®s²gybel§toma

hi§ny§tis magamban®sm§sban,abŤnt=>

ĂHavakokvoln§tok, nemvolnabŤnºtºk. De

azt §ll²tj§tok: L§tunk. Ez®rtmegmarad

bŤnºtºk.ò(Jn 9,41)=> bel§tom,hogy nem

l§tok.



Istenf®ny®benr§®bredek,hogybŤnºsvagyok:

ĂBŤnºmelŖttemlebegsz¿ntelenò(Zsolt 51,5).

R§l§tokarra is, hogy a bŤnºssaj§tbŤn®nek

§ldozata: beszorult eg·jamag§nz§rk§j§ba,

azazszorult helyzetbenvan. ĂBizony,bizony,

mondomnektek: Mindaz,aki bŤntcselekszik,

szolgaò(Jn8, 34). Nem kell k¿lºnb¿ntetni.

R®szv®treszorul.

Aki l§t,(azazIsten®sakinekŕmegadja),az

irgalmas, abbanr®szv®t®bred.



Elk®pzel®seink gyakran 

sz²nes szappanbubor®kok 

csup§n, m®gis erŖsen 

ragaszkodunk hozz§juk. 

£let¿nk ill¼zi·rombol·, 

ki§br§nd²t·, csal·d§st 

okoz· esem®nyei ¿nnepelni 

val·k, mert a megv§ltott 

val·s§ghoz seg²tenek 

kºzelebb!



Amit n®zek/szeml®lek,azalak²tengem.

Isten-/ember- ®sºnk®pemmeghat§rozza

®letvitelemet. Fontosakk¿lsŖ-belsŖk®peink,

k®pzeteink,eml®kk®peink!

Ferencp§paszerint§lland·anszeml®ln¿nk(!)

kell az irgalmass§gmiszt®rium§t. Ez

sz§munkraaz ºrºm,a derŤsnyugalom®sa

b®keforr§sa.
Ferencp§pa: MisericordiaeVultus (AzIrgalmass§gArca)2.



Az antik orvostudom§nytudta, hogy nem ®lhet¿nk

b¿ntetlen¿legy fed®lalatt negat²vgondolatokkal,

mert azok megbeteg²thetnekbenn¿nket. Evagrius

kºnyvet²rta beteg²tŖgondolatokr·l. Le²rja,hogyan

teszitehetetlenn®,®sgyeng²tile testileg is az embert

pl. az ºnsajn§lat. MindenekelŖttbe kell ismern¿nk

®rz®seinket. Hacsup§nelfojtjuk,lerak·dnaka testben.

Aki pl. a d¿h®tszem¿gyreveszi, ®smegpr·b§l

bele®rezni,az m§r¼gyfejezi ki mag§t,hogy azt a

m§sikmeg®rtse.Ćttudtºrniolyan®rz®sekhez,mint a

szeretet®smeghitts®gut§niv§gy·d§s.

(vº.GR¦N,A., Einreden, EVAGRIOSZ,ĂSurlespens®esò)



Sokan betegszenek meg, mert f®lnek

hat§rokatszabni maguk kºr¿l. Pedig a

gyŤlºlet®rz®s®nekpillanatnyi fellobban§sa

hozz§seg²thet,hogy v®gremegtegyem a

sz¿ks®gesl®p®st,hogy a m§sikhatalm§b·l

kiszabaduljak, megteremtsema sz¿ks®ges

t§vols§got.

Nem vagyunk felelŖsekaz ®rz®sek

felmer¿l®s®®rtbenn¿nk,csakaz®rt,ahogyan

b§nunkezekkel.



Az ºrºmerŖtad, a tart·sannyomott hangulat

viszont az ®letv®rsz²v·ja. A beteg²tŖ

szomor¼s§ggalszemben§lla gy·gy²t·®stiszt²t·

hat§s¼b§nat,amelyben ¼gyviselem el magam,

amilyenvagyok,mag§nyommal®scsal·d§saimmal

egy¿tt. A z¼gol·d§sban az ember olyan negat²v

be§ll²totts§gbalovallja belemag§t,amelynemtud

kiengesztelŖdnia realit§sokkal, hanemellens®ges

viszonyban®laval·s§ggal,amely nem felel meg

aktu§liselk®pzel®seinek.



Az §rnyoldalainknem tagadhat·kle

b¿ntetlen¿l. Đjrameg ¼jrajelentkeznek a

legk¿lºnf®l®bbm·dokon. Egyszer m§sok

kem®nyel²t®l®se§ltal,m§skorpedig a

tºrv®nyek®sszab§lyokped§nsbetart§s§val

val·dicsekv®s§ltal. Az ilyen embernek

mindig bŤnbakra van sz¿ks®ge,hogy arra

terheljer§az§rny®k§t.



Az §rnyoldaljelentkez®s®nekm§sikm·dja

a lelkesed®s®sdepresszi·kºztisz¿ntelen

ingadoz§s. K®ptelenelfogadni, ha ¿resnek

®rzimag§t. Szinte sz®tszaggatjaaz ºnv§d,

mintha ez az ®rz®saz Ŗhib§javolna.

Minthogy t¼ls§gosansaj§ttºk®letess®g®re

alapoz, nem tudja megbocs§tanimag§nak

hib§it.



Aki becs¿letesºnismerettel kºzel²tmag§hoz,

azbel¿lrŖlmindenemberrelszolid§ris. Ahhoz,

hogy®let¿nkeg®szs®ges®selevenmaradjon,

j·emberi kapcsolatokravan sz¿ks®g¿nk. A

hiteless®g/al§zat/az igazs§gv§llal§s§nak

b§tors§ga: hogy olyannak fogadjuk el

magunkat,amilyenekvagyunk,erŖss®geinkkel

®sgyeng®inkkelegy¿tt.



ĂAtºredelmes, al§zatossz²vet,Isten, nem

vetedmeg.ò(Zs51, 19) Ez amegtºrtl®lekabŤn

behegedtsebe, f§jdalmaseml®ke. Sok®rt®k

jºhetki ebbŖl. Szt. Ćgostonvallom§saiban

l§tjuk,ahogy fiatalkori ball®p®seibŖl

istendics®retlesz. BŤneinkis tan²tanak, mert

bŤneinkben®lj¿k§tlegink§bbIstenirgalm§t.



_Boldogs§gom¼tj§ban§llnakhamis elk®pzel®seim,

torz²tottl§t§sm·dom=> bennetart a f®lelmeimben,

csal·dotts§gomban:

- Arra figyelek,amimnincs

- Aboldogs§gotajºvŖbenkeresem

- A boldogs§gota kºr¿lm®nyeimtŖlteszemf¿ggŖv®,

pedigazbel¿ltal§lhat·.

A negat²vprogramozotts§gom(bebesz®l®sek,SZEM-

l®let) al·lkell felszabadulnom. Az igazi gy·gyszer

mindig a Val·s§ggalval·kapcsolat. Ćltalaszabad

leszek a ragaszkod§saimt·l,elv§r§saimt·l,az

emberektŖl,®s®ppez®rtalkalmasabb§v§lokszeretni

Ŗket.



3. Megt®r®s

=> ĂAzigazs§gszabadd§teszò(Jn 8,32) =>

bŤnb§natot®breszt=> megtisztulok => m®g

tiszt§bbanl§tomIstenszerelmesmegbocs§t§s§t.



Ferenc p§pa a keresztre szegezett J®zusszavait 
id®zi: ĂAty§m, bocs§ss meg nekik, mert nem, 
tudj§k, mit tesznek!ò (Lk 23,34)

Istv§nr·l is hasonl·t hallunk: Ăt®rdre esett, ®s 
hangosan felki§ltott: èUram, ne r·ddfel nekik 
bŤn¿l!çò (ApCsel 7,60). 



De ï feltehetn®nka k®rd®stï mire j·

megbocs§tani?P§lIstenkegyelm®bŖl®sIstv§n

megbocs§t§s§b·lsz¿letik. Mi is Isten

megbocs§t§s§b·lsz¿let¿nk. Nemcsak a

kereszts®gben,hanemvalah§nyszorbocs§natot

kapunk, a sz²v¿nkmeg¼jul,¼jj§sz¿letik. Ha

fejlŖdniakarunka hitben,mindenekelŖttbe kell

fogadnunkIstenbocs§nat§t,tal§lkoznunkkell az

Aty§val,aki k®szmegbocs§tanimindent ®s

mindig. £ppena megbocs§t§ssalgy·gyula

sz²v¿nk®s®ledfelszeretet¿nk!ò

(Ferencp§paR·ma,2015. december26-§n,

SzentIstv§nv®rtan¼¿nnep®n)



_Szt. P§lmegt®r®seis folyamat, hull§mz§sokkal:

Ăsemmivelsem maradok el a ĂfŖ-fŖapostolokò

mºgºttò(2Kor 12,11)ïĂ£nugyanisazutols·vagyok

az apostolok kºzt,s arra sem m®lt·,hogy

apostolnak h²vjanak,hiszen ¿ldºztemaz Isten

egyh§z§t.ò(1Kor 15,9) - ĂabŤnºsºkkºztazelsŖ®n

vagyokò(1Tim 1,15)ïĂgyºnges®geimmeldicsekszemò
(2Kor 11,30).

ĂAz®rtjelentem meg neked, hogy szolg§j§v§®s

tan¼j§v§tegyelek azoknak a dolgoknak, amiket

l§tt§l... a pog§nyokhozk¿ldlek,hogy megnyisd

szem¿ket.ò(ApCsel26,16-18)



J·lszeml®ltetiIstenkezdem®nyez®s®t®s

az ember v§lasz§t,ami m§rcsak

kºvetkezm®ny: a Naphat§s§raolvad el a

j®g,nem j®gtºrŖkalap§ccsal!

KiengesztelŖd®snekmondj§kbizonyos

erd®lyiter¿letekena fagyfelenged®s®tis.


